
C r n a G o r a

SKGPSTINACRNHGORE

-Odbor /a turizam. poljoprivredu, ekologiju i prostorno planiranje -

Bnij 00-63-10/24- ^/?>
Podgorica, 26. decembar 2024. godine

Na osnovLi ciana 77 stav 2 Poslovnika Skupstinc Crnc Gore, Odbor za turizam, poijoprivredu.
ckologiju i prostorno planiranje Skupstinc Cine Gore, sa 27. sjednice odrzane 27. novembia 2024. gudine
I nasiavka 28. sjcdnicc odrzanc 26. dcccmbra 2024. godinc, podnosi

Izvjestaj

sa Kontrolnog saslusanja na temu:

„Propusti nadleznih u suzbijanju Q groznice"

I Na osno\ u clana 75 stav 3 Poslovnika Skupstine Crne Gore Odbor za turizam. poljoprivredu,

ckologiju i prostorno planiranje na 24. sjednici, odrzanoj 03. oktobra donio je Odluku da odrzi Kontroino

saslusanje na lemu: ..Propusli nadicznih u suzbijanju Q groznice", na inieijativu br. 00-63-10/24-5.5 od

01. okiobra 2024. godine, koju su podnijeli: prof, dr Aleksandra Despotovic, Oskar Huter, Drita Llolla,
.•\na Novakovic 13urovic i Branislav Nenezic.

Odbor ie odiucio da na sjednieu pozove Vladimira Jokovica, mini.stra poljoprivrcde,

sumarsl\a i vodoprivrede i Vladimira Dakovica, dircktora Upravc za bezbjednost hrane, veterinu i

niosanilarne poslove.

Saslusanju su prisustvovali: Vladimir Dakovic, direklor Uprave za bezbjednosl hrane, velerinu i

lllosaniiarne poslove. Miroslav Cinibaljevie. generalni direktor Direktorata za poljoprivrcdu u

Mini.starstvu poljoprivrede, sumarslva i vodoprivrede i Ranko Bogavac, nacelnik Direkeije za

inspekeijski nadzor.

il Prof, dr Aleksandra Despotovic. clanica Odbora, u ime podnosilaca Inicijative, dala je

dopunsko obrazlozenje i pojasnila razloge za podnosenje isle. Podsjelila Jc da se na prostoru op.stina

Niksic 1 Dunilovgrad pojavila bolesl kod krava - Q groznica, od kojc su zarazeni i ljudi. le da JeJavnosl

za epitieiniiu Q groznice saznala slucajno preko objelodanjivanj a podalaka o nepropisnoin zakopavanju.

oikopavanju i iransportu zarazenih krava na teriloriji opstinc Niksic, nakon cega su objavljeni i snimei iz

opstine Danilovgrad. cime je u opasnosl dovedeno i zdravlje stanovnika ove dvije opsline. Navela Je da to

koliko su lokalne samoiiprave. Uprava za bezbjednost hrane, veterinu i fitosanitarne poslovc i resorno

Ministarst\o neprofesionalno poslupali u slucaju ove cpidemije, potvrduje podatak da jc tek krajem Jula

Insiiuil za javno zdravlje Crne Gore obavijesten o poslojanju Q groznicc, a da su prvi slucajevi zaraze

kod zivtuinja ideniillkovani poceikom juna. Istakla Je da su zhog propusta u suzbijanju sirenja Q groznice

ugrozenc larme. samim tim i slocarski fond, mljecna i mesna preradivacka induslrija u CrnoJ Gori.

Pojasniia Je da je konlrolno .saslu.sanje inicirano u cilju pojasnjenja odredenih dilema kao sto jc

pitanje zbog cega jc postojanje zaraze skrivano od Javnosti, narocito ako se ima u \i(lu da je rijec o

bi'lesli koja Je prenosi\a sa zivotinja na ljude. zbog cega je dosio i do na.stanka .straha od bolesii medu

siaiKH nistvom. Ukaz.ala jc na izostanak adekvatne komunikaeije kako niedu in.stitucijama nadleznim za

ovu problcmaliku, lako i sa javnoscu. Narocito je ukazala na cinjenicu da je zbog koniradiklornosti u

postupanju nadleznih institueija i propusta u komunikaeiji, Javnosi osiala uskracena za brojne i vazne

informaeije sa kojima jc ircbalo da bude blagovremcno upoznala. fslaklajc da su vetcrinari ti koji su sve

vrijcinc od pocetka sirenja bolesli djelovali na terenu i koJi su imali dugogodisnjc iskustvo uspjesne



borbc sa ra/licitim vrstama bolcsti, da su drzaoci zivolinja takodc znali o kakvoj problcmatici jc rijcc, a

da ono slo se pminijcnilo jcstc organizacioiia siruktura inslilicija kojc su bile nadicznc za ovaj problem i
kpje nijesu bile spremne da na adekvatan nacin reaguju na nastalu situaeiju. Aposlrofirala je da
nadlczne institueije te koje je trebalo da pojasne javnosti da poljoprivredni pmizvodaci proizvode u
skladu sa zahtijevanim standardima proizvodnje i da su njiliovi proizvodi kontrolisani, cinie ne bi doslo

do problema na ir/.istu.

Drita Llolla, clanica Odbora, podsjetila Je kako Jc Institui za Javno zdravije Crnc (lore u

.svom saopslcnju demaiuovao prvobilne navode Uprave za bezbjednost hrane, veierinu i illosanilarne

poslove da Je rizik od zarazavanja Q groznicom putem konzumiranja inficirane liranc neznatna. nakon

eega su iz Instiluia precizirali kojim nacinimaje moguce prenijeti bolest sa zarazenih zivotinja na Ijude.

Poslanik Nikola Zirojevic. kao zainieresovani poslanik, u svom iziaganjuje podsjetio da se za

informaciju o zakopavanju cutanaziranih zarazenih zivotinja u MJcsnoJ zajcdnici Zupa, opstina Niksic,
sa/nalo tek nakt'ii reakeije stanovnika ovc MJesne zajednice zbog odrcdivaiija lokaeije zakopavanja na

100 metara od Liverovickog jezera. da Je predsjednik Ncvladine organizaeije ..Zupa u sreu" podnio

krivicnu prijavu proliv nadicznc vclcrinarskc inspektorke i ostalih odgovomih lica, kao i da Jc

zakopa\ anJc eulanuziranih zivolinja izvrsilo Komunalno preduzcce opsline Niksic. Takode Je podsjelio

da sLi za zakopavaiije euianaziranili zarazenih zivotinja predvideni posebni nacini zakopavanja i da jc za

isto poircbno da budu ispunjeni i odredeni preduslovi. Upoznao Je i sa metodom spaljivanja mitvih

/ivotinja u pokreinim kreniatorijumima koji se primjenjuje u Republici Srbiji i navco da bi trcbalo

ra/mislili o primjeni iste i kod nas. Zaiim Jc podsjetio na sljcdeci problem, a to jc iskopavanje i

iransporlovanje prclhodno zakopunih eutanaziranih zarazenih zivotinja u Mjesnu zajednicu Bogclic. na

lokaeiji u hlizini bistiierne i privalnih objekala za slanovanje. Istakao Je da se eshumaeija zakopanih

zivoiinia ne moze vrsili ni po naredbi vctcrinara, ni po naredbi policijskog inspcklora. vec samo po

naredbi sudstva ili luzilaslva, slo predslavlja dodatni problem u ovoj situaeiji. Na kraju iziaganja Je

poslavio pilanjc da li Je prelhodno pomcnula veterinarska inspektorka iz opsline Niksic snosila

odgov ornost za neodgovorno postupanje u ovom slucaju?

Vladislav Bojovic, clan Odbora, pitao Je da li sc .zna okvirni broj zivolinja zarazenih 0

gio/nicoin u dr/avania regiona i u drzavama Evropske unije; da li se zna okvirni broJ Ijudi zarazenih Q

groznicom u ovim drzavama; na koJi nacin se ovc drzave nose sa izazovima uzrokovanim ovom bolescu i

kako poslupaju sa zarazenim zivolinjama?

Vladimir Dakovic, direktor Uprave za bezbjednost hrane, veterinu i fitosanitarne

poslove, komentarisao Je iziaganja poslanika i dao odgovore na postavljena pilanja. Konientarisuci

konsiaiaciju da se za poJa\’u Q groznice saznalo tek nakon informaeije o zakopavanju eutanaziranih

/ivoiinia zarazenih ovom gro/nicom naveo Je da su iz Upravc za bezbjednost hranc, veierinu i

ruosaniiarne poslovc o pojavi iste obavijestili Javnost nckolika dana po njenoj pojavi. Ukazao Je da su iz

Ljiravc ii koniinuitetu imali komunikaeiju sa Javnosti, ali da su istupi pojedinih neodgovornih i

neslrucnih pojcdinaca. ali i predslavnika politickili pailija doveli do nastanka i sireiija panike medu

stano\nistvom. Pojasnio Je i svqju izjavu da Evropska ageneija za bezbjednost hrane (EFSA) nc

prepoznaje Q gro/nicu kao bolesl koja dovodi u opasnosl od zaraze konzumiranjem hranc, kao i

saopsenje Instiluia ./a Javno zdravije Crne Gore. U svom iziaganjuje pojasnio i zbog cega smatra da

reakeiia l'pi'a\e za bezbjednost hrane. velcrinu i fuosanitame poslove nije bila zakasnjela i iznio podalke

u prilog ovoj iM'dnJi. Naveo Je da su u Januaru 2024, godinc upulili dopis lokalnim samoupravama o

polrcbi odredivanja lokaeija za .zakopavanje culanaziranih zarazenih zivotinja, ali da nijedna opsiina nijc

odu(nonla na dopis Upravo, ukljucujuci opsline Niksic i Danilovgrad, Takode. upoznao Je da je dopis

poikno upucen lokalnim samoupravama u sepiembm 2024. godine, da Je iiekoliko opsiina tra/ilo

su
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pojasjijenJc od IJpravc, dok su samo dvije opstinc odgovoriie da imaju odredcnc polencijalnc lokacije
Pojasnio Jc i nacinc na kqjc sc culanazirane ili uginule zarazcne zivotinje mogu ncskodijivo ukiaiijati
Upoznao jc da Je prvoodrcdena lokacija
iz\ rsii() zakopavanje, ali da Je problem iiasiao zbog nerijesenih iraovinsko-pravnih odnosa, zbog cegaj
nadlezna inspcklorka donijela rjesenje o premjestanju na drugu lokaciju. Istakao je da smatra da ako se
utvrdi da Jc ncko prckrsio zakon u ovom slucaju da isti treba da odgovara. Ukazao jc da su obije lokacijc
na tcritonji opstinc Niksic sanirane, daje upotrijebljena dovoljna kolicina dezinfckcionih srcdstava i da

sLi zaslicenc od pristupa divljih zivolinja. Informisao je da jc Crna Gora pulcm krcdila Svjetske bankc
obczbijcdila znacajna fmansijska srcdstva za tzgradnju postrojcnja za postupanjc sa nus proizvodiina
zivoiinjskog porijckla. da je odrcdena iokacija i da je u loku izrada idcjnog rjcsenja i procjena iiticaja
poslrojcnja na zivoinu sredinu. Isiakao jc da lokacije odreduju lokalne sainouprave te da velerinarski
inpektori postupaju po nalogu lokalnih samouprava. Naveo je da su problemi sa kojiin se ircnulno
siiocavaju sisicmski, te da sc dugi niz godina nije radilo na njihovom rjcsavanju. Odgovarajuci na pilanj
\czano za mobilnc spalionice ukazao jc da sc one iic koriste u situacijama kada jc rijec o velikim
zarazaina. I^ojasnio je da je proccs vczaii za veterinarsku inspcklorku u toku Ic da ga sloga nc bi
koincnlarisao. Odgovarajuci na pilanje o poslojanju Q groznice u drugim drzavama saopslio jc kako
imaju inrormacijLi o poslojanju iste u svim drzavama regiona, a da oko 20% radnika na iarmama

drzavama regiona iina anlitijcla na Q groznicu. Na kraju izlaganja je informisao da je do sada isplaceno
oko naknada za proeijenjenu stele, a da se do kraja godine planira isplata nadoknada stete svima koji
su je iinali.

opstini Niksic odgovarala svim potrebnim uslovima da bi se

e 1

e

u

Miroslav Cimbaljevic, generalnl direktor Direktorata za poljoprivredu u

Ministarstvu poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede, u svom izlaganju je predstavio aktivnosii
koje jo Ministarstvo u prethodnoin periodu preduzelo u cilju suzbijanja sirenja 0 groznice. Irazenja

adekvatnih rjc.scnja za goruce problcmc i donosenja hilnih i ncophodnih odluka. Ukazao jc da je odmah
po saznanju o pojavi Q groznice u Oiioj (jori, resomi ininistar izdao naredenje da strueni tim kreira

naredbu koja ce dellnisati ukupno poslupanje kada je rijec o Q groznici i koja cc biti slroza u odnosu na

one kojc postoje u drzavama regiona i koja ce predvidjeti veca obestecenja kako u odnosu na prethodni
period u Crnoj Gori lako i u odnosu na drzave regiona. Upoznao je i sa sastancima koje su predstavnici

Ministarslva odrzali sa prcradivacima i prcdslavnicima Uprave za bezbjednost hrane, velerinu i

fitosanilarnc poslovc u cilju doiioscnja adekvatnih rjesenja i prevazilazcnja probicma. Takodc, upoznao je

i sa koracima koji se preduzimaju kako bi sc nastavio kontinuitet u proizvodnji i kako bi sc saiiiraie do

sada naslale posljcdice.

Drita Llolla. clanica Odbora, odgovorila je na komentar direktora Uprave za bezbjednost hrane,

velerinu i iilosanilarnc poslove i ukazala da .se u Izvjestaju o zoonozama livropske unije ([:U One Health)

ohjavljenog novembra 2021. godine, a koji su sacinili Evropska ageneija za bezbjednost hrane i Uvropski

cenlar /a preveneiju i kontroiu bolesti, navodi da ljudi mogu dobiti infekeiju uglavnom putem

kontaminaeije zivolnc srcdinc Lisljcd izlu^ivanja baklcrija zarazenih zivolinja, ali i putem krpclja ili
putem hrane.

Poslanik Nikola Zirojevic odgovarajuci na komentar direktora Upravc za be/bjednost Inane,

veicrinu i niosanitarnc poslove istakao je kako zabrinjava einjenica da lokalne .samouprave ne odgovaraju

na dopisc Uprave i naveo da glavni problcmi poslojc upravo na nivou iokainih samouprava. le da je na

n|ima i na)vcca odgovornosl. Iznio je Slav da lokacija koja je bila odredena u Mjesiioi zajcdnici Zupa u
op.stini Nik.^ic nije smjela biti odredena i naveo razloge za takav stav. Takode jc istakao da smaira daje

poirebno sa posioji mobilna spalionica li Crnoj Gori. Na kraju je navco da je pojava bolcsti ncsto sto nije

vezano samo za Criiu Goru. vec da je to gcneralni problem, ali da ono slo jc problenialicno u ovom
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sliicaju jc iieadckvaiaii odgovor sistema i konstatovao da ovo

ovog lipa nc bi ponavijalc u buducnosti.

Branislav Nenezic, clan Odbora, u svom izlaganju je ukazao na vaznost preduzimanja
pri.'\c*mi\ nih akiivnosti u ciiju sto boljeg reagovanja na slicne aktivnosii ukoliko do njih dode u buduccni
pcnodu. Isuikao jc da sc slrah medu sianovnistvom u ovim i slicnim siiuacijama javlja usljcd nedostatka
poirebnih inlbriiiacija o problcmu, tc predlozio da kao jcdan od zakljucaka ovog saslusanja bude
upucivanjc apcia lokalnim samoupravama o neophodnosti odrcdivanja lokacija za
cutana/iiaiiih zivoliiija.

ill U raspravi su ucestvovali poslanici: prof, dr Aleksandra Despotovic, Drita

Llolla, Nikola Zirojevic, Vladislav Bojovic, Branislav Nenezic i dr Dejan Durovic,
predsjednik Odbora.

lokom raspravc poslavijcna su brojna pilanja i iskazani slavovi i niisljcnja, koji sc niogu
rc/iniirali na sljcdeci nacin:

kada sc pujav io prvi siucaj zaraze;

kada jc fonniian slrucni lim;

kada Je i/data Narcdba;

/aslo sc odrcdciii vrcnienski period cekalo i zbog cega gradani nijesu na vrijcmc cinjenicno

infonnisani o problcniu;

kada cc bili isplaccne naknadc za stetu;

/.hog ccga Jc izostala iransparenlnost i profesionalnosl u poslupanju Upravc za bczbjcdnost

hi anc. vclci inu i filosaiiilanic poslovc;

zasio iicinanio niobilne spalionice;

da li jc nadlczna inspcktorka iz opsline Niksic snosila odgovornost za posiupanjc u ovoin

slucaju;

govorcno o polrcbj postojanja sanitarne klanice;

bilo jc rijcci o ncpostojanju lokacija za odlaganjc vcicrinarskog otpada;

govorcno o nacinu konlrolc miijccnih proizvoda;

bilo jc rijcci o neposlojanju podataka o strukluri eutanaziranih grla;

odakic jc prcnijela Q groznica:
da li jc obavjjestena drzava o pojavi bolesti iz koje je uvczcno zarazcno grlo.

iskuslvo treba da posluzj kako sc greskc

zakopavanjc

********

Odborje sa sedam glasova „ZA“ utvrdio i odiucio da predlozi Skupstini da usvoji

sljedece:

ZAKLJUCKE

Skupslina Crnc Gore poziva Vladu Crne Gore da upozna javnost sa: uzrokoin bolcsii 0

gnvnicc. iiilbrmacijom o dr^avi porijckla uvezenog zarazenog grla, daluinoni pojavc pi\og

registrovanog slucaja oboljelog grla, slrukturoin porjjckla culanaziranih grla. ij. tacno

na\ cdc broj culanaziranih grla po zemljama izvoznicama, razlogom za odlaganjc eulanazijc i

/akopavanja zivoiinja i zasio je slrucni tim formiran ick polovinom jula. a Narcdba izdaia

tek 17. avgusla 2024. godinc, a sve u ciiju kako sc isle ill slicnc siiuacijc nc bi dcsavalc

ubiiducc 1 kako bi sc prcduzclc adekvatne mjere na preveneiji ovakvih siluaeija u
buducnosli;

1.
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2, Skupslina Cine Gore poziva Vladu Crne Gore da upozna javnost da li mogu i kako da
garanUiju bezbjednost proizvoda na irzistu, a u skladu sa uslovima iz Narcdbc;

Skupstina Crne Gore poziva Vladu Cme Gore da u roku od sest mjeseci od3.
usvajanja i

objavljivanja zakijucaka dostavi nadleznoni Odboru inlbnnaciju o akiivnoslima kojc su
preduzete u cilju olkrivanja uzrocnika bolesti, kao i aktivnostima na preveneiji pojave istc u
buducnosli i tacnoj visini isplaccnih llnansijskili sredslava, na ime nadoknadc stctc.

>|c^t**** + * + *

Za izviesliteljku Odbora na sjednici Skupsline Criie Gore odreden je poslanik Gordan Slojovic,
clan Odbora.

Izlaganja sa Sjcdiiice sadrzaiia su u zapisniku, ciji jc sastavni dio i audio zapis.

PREDSJEDNIK ODBORA
O ..

Dr Dejan
Durovic
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